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خاطرم هست طی ماه های گذشته درمراســم رونمایی از کتاب »بازی با 
انگشتان« به این موضوع اشاره شد که کار بدون پژوهش در حوزه ادبیات 
کودک عملا دستاوردی در پی نخواهد داشت. دراین سال ها هم دیدگاه اهالی 
ادبیات کودک تاحدود زیادی نسبت به این حیطه تفاوت کرده و حالا دیگر 
این نکته ثابت شده است که نوشتن برای کودکان ونوجوانان آسان نیست و 

نیازمند دانش و تخصص است، نظر شما دراین باره چیست؟
کار من دراین چهاردهه فقط نگارش 400 کتابی نبوده که منتشر کرده ام، 
بلکه درزمینه تثبیت ادبیات کودک بیش از این ها زحمت کشیده ام. ادبیات 
کودک پیش از انقلاب بیشتر حالت فانتزی داشت که فقط عده ای از خانواده ها 
به خرید کتاب برای کودکان خود می پرداختند و بعد از آن که انقلاب شد، 
بعضی از جریان های سیاسی آن را به نفع خود مصادره کردند. ولی واقعیت این 
است که نه آن ادبیات قبل از انقلاب و نه ادبیات بعد از انقلاب، ادبیات کودک 
نبود. این ها تحمیل ما بزرگترها به بچه ها بود. از همان زمان من تصمیم گرفتم 
تا علمی بودن پدیده ادبیات کودک را اثبات کنم و خداوند هم به من دراین 
مسیر کمک کرد.  وقتی سردبیری »رشد« را بر عهده گرفتم اولین کاری که 
کردم این بود که گروهی از نویسندگان را جمع کردم و ازآنها خواستم پیش 
از نوشتن یک قصه برای کودکان و نوجوانان، اول کتابی درباره نوشتن برای 
این طیف را بخوانند. خوشبختانه امروز این قضیه تاحدود زیادی جاافتاده 
است و جاافتادن این مسئله هم نشانگر آن است که اهل هنر دراین سال ها 
قدم های زیادی در مسیر پژوهش ادبیات کودک برداشته اند. در نمایشگاه 
کتاب امسال، کتابی داشتم که موضوع آن درباره ده مهارت بهداشت جهانی 
بود. چون این کتاب با عروسک همراه است طبعا قیمتش هم زیاد است. امسال 
وقتی از کنار غرفه ناشر رد می شدم به خودم گفتم اگر دیدم کسی این کتاب 
را می خرد داخل غرفه می روم وگرنه ازآنجا می گذرم. اما وقتی نزدیک غرفه 
رسیدم و با ناشر مواجه شدم به این مسئله اشاره کرد که به رغم قیمت بالای 
کتاب، فروش خوبی داشته است. می خواهم بگویم، امروز خانواده ها به این 
نتیجه رسیده اند که باید برای کودک خود کتاب بخرند ولو این که قیمت کتاب 
بالا باشد. به همین خاطراست که معتقدم ادبیات ما پژوهش محور شده و دیگر 
نوشتن برای کودکان ونوجوانان ذوقی نیست. وقتی می خواستیم مجموعه 
کتابهای »هیچانه« را بنویسیم هم به پژوهش پرداختم تا بگویم این کتاب ها 
چه بار تربیتی می توانند برای کودکان داشــته باشند. الان بخش زیادی از 
مخاطبان دنبال این هستند که کدام نویسنده براساس تحقیق و پژوهش به 
نگارش کتاب پرداخته تا آن کتاب را بخرند. می توان گفت، امروز چنین آثاری 

بیشتر می توانند به نیازهای مردم به شکل هنری پاسخ دهند. 

برخی از نویسندگان براین باورند که امروز حوزه ادبیات کودک به دلایل 
مختلف ازجمله جایگزین شدن فضای مجازی در حاشیه قرارگرفته است، شما 

چقدر بااین مسئله موافق هستید؟
نه؛ من این مسئله را قبول ندارم. در ایام بازدید از نمایشگاه امسال وقتی با 
ناشران حرف می زدم به این نکته اشاره می کردند که درست است کتاب گران 
شده و از تعداد کتاب هایی که می فروشند کاسته شده است، ولی گردش مالی 
ناشران کاهش نیافته است. پس، کتاب گران شده و مردم کمتر کتاب می خرند، 
ولی خانواده هایی که اهل کتاب بوده اند هنوز هم به هرشکلی که هست به 
تهیه کتاب می پردازند. البته بااین بخش از سوالتان موافقم که امروز دنیای 
مجازی وقت نوجوانان را گرفته است. دراین زمینه والدین باید به کودکان خود 
بیاموزند که از اینترنت چطور و چه وقت استفاده کنند. چون این که بخواهیم 
دسترسی نوجوانان را نســبت به فضای مجازی محدود کنیم عملا میسر 
نیست. من جزو اولین کسانی بودم که در ایران دارای اینترنت شدم، زمانی 
که درصداوسیما مدیر سروش کودکان بودم، به من اکانت اینترنت دادند، آن 
زمان یکی از دخترهایم هنوز نوجوان بود، باخودم فکر کردم من که نمی توانم 
دائم به دنبال او باشم و ببینم درفضای مجازی چه چیزهایی را جستجو می کند، 
پس بهتر است روی تربیت اینترنتی او کارکنم. درنتیجه به او گفتم من و تو 
باید ساعت هایی از روز را باهم حرف بزنیم )کاری که پدرو مادرهای امروز کمتر 

گفت وگوی صبا با مصطفی رحماندوست، 
شاعرو نویسنده پیشکسوت کودکان ونوجوانان

ادبیاتکودکونوجوان
بایدعلمیباشد

 مصطفــی رحماندوســت یکی از 
نویسندگان نام آشنا در حوزه ادبیات 
کودک ونوجوان اســت. او بیش از 
چهاردهه با فعالیت و ممارست دراین عرصه به ارائه 
آثارمختلفی برای کودکان ونوجوانان پرداخته است. 
به گفته خودش تا امروز 400 کتاب به رشته تحریر 
درآورده که هرکدام ازآنها حاصل پژوهش و زحمات 
او در این زمینه بوده است. خبرنگار صبا در آخرین روز 
از سی وپنجمین نمایشگاه کتاب تهران با این نویسنده 
پیشکسوت درباره زوایای مختلف ادبیات کودک به 

گفت وگو نشسته  است که در ادامه می خوانید.

گفت و گو
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